

February 28, 1964

Synopsis of Reference Material about a 'New Stage' of the Cuban Revolution, Compiled by the Embassy of the Czechoslovak Socialist Republic in Cuba

Citation:

"Synopsis of Reference Material about a 'New Stage' of the Cuban Revolution, Compiled by the Embassy of the Czechoslovak Socialist Republic in Cuba", February 28, 1964, Wilson Center Digital Archive, TsKhSD, f. 5, op. 49, d. 757, l. 17-19, r. 9125. Translated for CWIHP by Gary Goldberg.

https://wilson-center-digital-archive.dvincitest.com/document/117075

Summary:

Cuban foreign and domestic policy is analyzed. Cuba's long-term economic improvement and international agreements regarding Cuban sugar exports are discussed, indicating a "new stage" of the Cuban revolution.

Credits:

This document was made possible with support from Leon Levy Foundation

Original Language:

Russian

Contents:

Original Scan
Translation - English

Wilson Center Digital Archive

посольство ссср

ЧЕХОСЛОВАКИМ

РАССЕКРЕЧ

2 12

Original Scan

196 × 196

⊪ina 38 8637

Jan by

аннотация справки

Tenocrolaxy

о "Новом этапе" кубинской революции, составленнои Посольством ЧССР на Кубе.

Анализируя существующую ситуацию на кубе, авторы справки зерут кубинско-советские отношения за отправную точку для характеристики внутренней и внешней политики правительства Кубы. В частности, указывается на большое значение долгосрочного тор-гового соглашения, заключенного между Кубой и Советским Союзом, для развития всей экономики страны, которое по оценке президента Дортикоса в его выступлении от 27 января названо началом второго этапа кубинской революции. При этом показывается, насколько более выгодными для кубинской стороны являются условия по продаже сахара Советскому Союзу по сравнению со всеми ранее действовавшим соглашениями. Под "новым этапом" кубинской революции подразуменвается прежде всего включение Кубы в международное социалистическое разделение труда.

В справке указывается вместе с тем на то, что ориентация на высокое производство сахара, существенное увеличение поголовым скота и всестороннее развитие промышленности за счет использо-вания внутренних источников связано также с решением принципи-ального вопроса, строить ли социализм в одной стране на американском континенте или распространять революцию на остальные страны латинской Америки. Принять подобное решение и ориентировать лишь на строительство социализма в собственной стране, не связывая это строительство с уничтожением "капиталистического окружения" Кубы путем поддержки партизанской борьбы в латино-американских странах, которые активно участвуют в этом "окружении

окружений пуот путом и дом путом пу

11 40 - 513 cc 26.6

2.

означает для кубинских товарищей исобходимость нодвергнуть новому анализу ситуацию в Латинской Америке и сделать новые выводы. Далее отмечается, что в последние месяцы во внутреннем положении стран Латинской Америки появились новые моменты. Самое широкое партизанское движение, развернувшееся в Венесуэле, не дало того эффекта, которого ожидали от него сторонники этого движения, что противоречит тезисам т.н. 2-ой Гаванской декларации от 4 февраля 1932 года. В противоречии с этими тезисами находится также активизация борьбы национальной буржувзии в таких странах, как Перу, Аргентина, Панама за национальную независимость.

В подтверждение того, что кубинские товарищи отходят от тезисов 2-ой Гаванской декларации и впервые после 1961 года вновь заговорили о новой поддержке позиции некоторых буржуваных латиновмериканских правительств, предлагая проведение совместных акций, делается ссылка на выступление фиделя Кастро по телевидению 24 января с.г. после его возвращения из Москвы.

из этого положения делается вывод с том, что существует прямая зависимость между постоянно улучшающимся международным положением Кубы и "новым этапом" во взглядах кубинского руководства на ряд коренных проолем современности. В связи с этим приводятся выдержки из совместного советско-кубинского коммонике от 22 января 1964 года. На основании анализа указанного коммонике авторы справки приходят к заключению, что в нем содержится косвенное осуждение взглядов и практической деятельности руководителей ЦК КПК. И в этом смысле используется термин "новый этап". Развитие событий показало, говорится далее в справке, что глубоко ошиблись все те, кто рассчитывал на охлаждение отношений между Кубой и Советским Союзом и на сближение Кубы с кнр.

Неот"емлемой чертой нового этапа является также улучшение связей Кубы с капиталистическими странами Латинской Америки, Европы и Азаи, что помогает Кубе, по мнению авторов справки, срывать планы США организовать блокаду, изоляцию и различные "карантины" в отношении Куон. Об этом свидетельствуют усилия кубинской стороны, направленные на расширение торговых связей Кубы с Уругваем и Чили. Существенно улучшились в последнее время отношения (имеются ввиду торговые связи) Кубы и с Англией, испанией, Францией, Бельгией и Японией. Подобная "новая линия", подчеркивается в справке, содействовала всестороннему укреплению внутреннего и международного положения Кубы.

Приложение: справка на чешском языке на 4 л., сов. секретно (вх.№ 177/чд), только в Отдел ЦК КПСС.

П СЕКРЕТАРЬ ПОСОЛЬСТВА СССР

А.Гуськов/

Отп.4-экз.го.АГ <u>I - Отдел ЦК КИСС</u> 2 - ОЛАС 3 - ІУ ЕО 4 - в дело мо-308.28.П.64 [Stamp]: Declassified

The USSR Embassy In Czechoslovakia

Top Secret Copy No 1 28 February 1964 No 196

SYNOPSIS OF REFERENCE MATERIAL about a "new stage" of the Cuban revolution, compiled by the Embassy of the Czechoslovak Socialist Republic in Cuba

Analyzing the existing situation in Cuba, the authors of the reference take Cuban-Soviet relations as a starting point for characterizing the domestic and foreign policy of the Cuban government. In particular, it points out the great significance for the development of the entire economy of the country of the long-term trade agreement concluded between Cuba and the Soviet Union, which in the estimation of President Dorticos in his speech of 27 January was called the beginning of the second stage of the Cuban revolution. Thereby it was shown how much more advantageous for the Cuban side were the conditions for the sale of sugar to the Soviet Union in comparison with all earlier operating agreements. A "new stage" of the Cuban revolution first and foremost means the inclusion of Cuba in the international socialist division of labor.

In the reference material it is indicated moreover that the orientation toward a high production of sugar, a substantial increase of the number of cattle, and an across-the-board development of industry by using domestic sources are also associated with the resolution of the principal question of whether to build socialism in one country on the American continent or spread the revolution to the remaining countries of Latin America. To adopt a similar decision and be oriented only toward building socialism in their own country, not tying this building to the destruction of the "capitalist encirclement" of Cuba by supporting guerilla warfare in the countries of Latin American countries which are actively participating in this "encirclement," signifies for the Cuban comrades the need to subject the situation in Latin America to a new analysis and draw new conclusions. It is further noted that in recent months new aspects have appeared in the internal situation of the countries of Latin America. The broadest querilla movement which has developed in Venezuela has not had the effect which would have been expected from the supporters of this movement, which contradicts the propositions of the so-called Second Havana Declaration of 4 February 1962. An intensification of the struggle of the national bourgeoisie in such countries as Peru, Argentina, and Panama for national independence is also is in contradiction with these theses.

In confirmation that the Cuban comrades have departed from the theses of the Second Havana Declaration, for the first time since 1961 they have again begun to talk about new support for the position of several bourgeois Latin American governments, proposing to conduct joint actions, making reference to a 24 January televised speech of Fidel Castro after his return from Moscow.

From this position the conclusion is made that there exists a direct relationship between the continually improving international situation of Cuba and the "new stage" in the views of the Cuban leadership on a number of fundamental current problems. Excerpts from a joint Soviet-Cuban communique of 22 January 1964 are referenced in this regard. On the basis of an analysis of this communique the authors

of the reference material come to the conclusion that it contains an indirect condemnation of the views and practical activity of the leaders of the Chinese CC. And the term "new stage" is used in this sense. The development of events has shown, it says further in the reference material, that all those are deeply mistaken who count on the cooling of relations between Cuba and the Soviet Union and on a rapprochement with China.

An inseparable feature of the new stage is also the improvement of Cuba's ties with the capitalist countries of Latin America, Europe, and Asia, which in the opinion of the authors of the reference material, helps Cuba disrupt the US's plans to organize a blockade, isolation, and various "quarantines" in regard to Cuba. The efforts of the Cuban side directed at broadening Cuban trade ties with Uruguay and Chile are evidence of this. Relations have been substantially improved recently (referring to trade relations) between Cuba and Britain, Spain, France, Belgium, and Japan. A similar "new policy," it is stressed in the reference material, has aided an across-the-board strengthening of the domestic and international position of Cuba.

Attachment: A 4-page reference in Czech, Top Secret (Incoming Nr. 177/chd), only to the CC CPSU department.

[Translator's note: Not included with this copy of the document]

Second Secretary of the USSR Embassy in the Czechoslovak Socialist Republic

[signature]
A. Gus'kov

[Distribution:]
Four copies sent to gb. AG
1- CC CPSU department
2-OLAS
3-Fourth European Department
4-to file
mb-308.28.2.64